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Vážení,  
 
dne 1. 1. 2021 nabyla účinnosti nová právní úprava znalecké činnosti, tj. zákon č. 254/2019 Sb.,  
o znalcích, znaleckých kancelářích a znaleckých ústavech (dále jen „ZnalZ“), se kterou se pojí  
nové povinnosti, na které si vás tímto dovoluji upozornit.  
 
Předně uvádím, že veškeré informace spojené se znaleckou činností naleznete na portálu pro 
znalce na adrese https://znalci.justice.cz/, k jehož průběžnému sledování vás ministerstvo 
vyzývá.   
 
S odkazem na skutečnost vyplývající z § 47 odst. 1 - 4 přechodných ustanovení ZnalZ vám sděluji 
následující. 
 
Znalecký ústav – podmínky a povinnosti 
 
Znalecký ústav, který získal oprávnění k výkonu znalecké činnosti podle zákona č. 36/1967 Sb.,  
ve znění účinném přede dnem nabytí účinnosti tohoto zákona, a je zapsán ve druhém oddílu 
seznamu znaleckých ústavů, je zapsán jako znalecký ústav do seznamu znalců podle tohoto 
zákona. Takto zapsaný znalecký ústav musí do 1 roku ode dne nabytí účinnosti tohoto zákona,  
tj. do 31. 12. 2021, prokázat ministerstvu, že vykonává znaleckou činnost prostřednictvím 
alespoň 1 znalce oprávněného k výkonu znalecké činnosti podle § 5 nebo 46 ZnalZ ve stejném 
oboru a odvětví a případně specializaci jako tento znalecký ústav nebo prostřednictvím osob 
uvedených v § 7 odst. 1 písm. c) nebo § 7 odst. 2 ZnalZ. V opačném případě ministerstvo 
rozhodne o zrušení znaleckého oprávnění znaleckého ústavu. 
 
Další podmínky pro výkon znalecké činnosti znaleckého ústavu jsou obsaženy v § 7 ZnalZ  
(viz https://znalci.justice.cz/licencni-rizeni/#znalecky-ustav&sub%5B%5D=znalecky-ustav-
obecne-podminky).  
 
Je-li znaleckým ústavem zapsaným v prvním oddílu seznamu znaleckých ústavů, který získal 
oprávnění k výkonu znalecké činnosti podle zákona č. 36/1967 Sb., ve znění účinném přede 
dnem nabytí účinnosti tohoto zákona, jiná osoba veřejného práva, její organizační složka 
nebo vnitřní organizační jednotka této složky, nebo veřejná vysoká škola nebo její 
součást, je zapsána jako znalecký ústav do seznamu znalců podle tohoto zákona. Takto zapsaný 
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znalecký ústav musí do 1 roku ode dne nabytí účinnosti tohoto zákona,  
tj. do 31. 12. 2021, prokázat ministerstvu, že vykonává znaleckou činnost prostřednictvím 
alespoň 1 znalce oprávněného k výkonu znalecké činnosti podle § 5 nebo 46 ve stejném oboru a 
odvětví a případně specializaci jako tento znalecký ústav nebo prostřednictvím osob uvedených  
v § 7 odst. 1 písm. c) nebo § 7 odst. 2. V opačném případě ministerstvo rozhodne o zrušení 
znaleckého oprávnění znaleckého ústavu. 
 
Dále znalecký ústav podle odstavců 1 a 3 a znalecká kancelář podle odstavce 2 jsou zapsány do 
seznamu znalců podle tohoto zákona nejdéle po dobu 5 let ode dne nabytí účinnosti tohoto 
zákona; uplynutím této doby nebo zápisem do seznamu znalců podle tohoto zákona ve stejném 
oboru a odvětví dosavadní znalecké oprávnění zaniká. 
 
Dále podle § 48 ZnalZ znalec, znalecká kancelář a znalecký ústav podle § 46 a 47 ZnalZ,  
kteří získali oprávnění k výkonu znalecké činnosti podle zákona č. 36/1967 Sb., mají oprávnění 
vykonávat znaleckou činnost pro stejné obory, odvětví a specializaci, pro které získali 
oprávnění k výkonu znalecké činnosti podle zákona č. 36/1967 Sb.  
Nový seznam oborů a odvětví naleznete pod tímto odkazem: https://znalci.justice.cz/znalec-
obory-odvetvi-specializace/.  
 
Znalecký ústav - pojištění 
 
Podle § 22 odst. 1 ve spojení s § 1 odst. 2 ZnalZ znalecký ústav musí být pojištěn pro případ 
povinnosti nahradit újmu způsobenou v souvislosti s výkonem znalecké činnosti, a to po 
celou dobu výkonu znalecké činnosti tak, aby výše limitu pojistného plnění byla úměrná možným 
újmám, které lze v rozumné míře předpokládat. Vyhláška č. 503/2020 Sb., o výkonu znalecké 
činnosti, určuje minimální limit pojistného plnění z pojištění znaleckého ústavu ve výši 
5 000 000 Kč. Z uvedeného vyplývá, že sjednané pojištění musí minimálně ve stanovené výši krýt 
výlučně odpovědnost znaleckého ústavu za újmu způsobenou v souvislosti s výkonem znalecké 
činnosti. 
 
Podle § 22 odst. 2 ZnalZ nemá povinnost být pojištěn znalecký ústav podle § 7 odst. 2, tj. jedná-li 
se o organizační složku státu nebo vnitřní organizační jednotku této složky. 
 
V souvislosti s výše uvedeným je třeba upozornit, že pokud je v seznamu znaleckých ústavů 
zapsáno pod totožným IČO několik organizačních složek nebo součástí jednoho subjektu  
(např. fakult a ústavů vysoké školy), musí být pojištění sjednáno pro každý samostatně zapsaný 
znalecký ústav zvlášť, a to buď v rámci jedné pojistné smlouvy, anebo v samostatných 
smlouvách. 
 
V § 22 odst. 4 ZnalZ je zakotvena povinnost znaleckých ústavů předložit ministerstvu doklad 
o uzavřeném pojištění pro případ odpovědnosti za újmu způsobenou výkonem znalecké činnosti 
a příslušné lhůty ke splnění uvedené povinnosti. 
 
Znalecké ústavy, které získaly oprávnění k výkonu znalecké činnosti podle zákona 
č. 36/1967 Sb., musí mít povinné pojištění odpovědnosti sjednáno již od 1. 1. 2021. Zákonem 
stanovená lhůta k předložení dokladu o pojištění uplynula dne 26. 3. 2021.  
 
Současně platí, že vždy před koncem doloženého pojistného období je znalecký ústav povinen 
předložit doklad o uzavřeném pojištění na pojistné období následující.  
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Upozorňuji, že doložení dokladu o pojištění je jednou z podmínek pro trvání oprávnění 
k výkonu znalecké činnosti. Nesplnění této povinnosti může vést ke zrušení znaleckého 
oprávnění (§ 14 odst. 1 písm. b) ZnalZ). Vzhledem k tomu, že lhůta pro předložení dokladu 
o pojištění již uplynula, doporučuji Vám, pokud jste tak již neučinili, předložit ministerstvu 
doklad o pojištění obratem. 
 
S ohledem na výše uvedené si vás tímto dovoluji  v y z v a t,  abyste bezodkladně (pokud jste tak 
ještě neučinili) doložili, že shora stanovené podmínky pro zápis do seznamu znaleckých ústavů 
splňujete.  
 
Děkuji vám za spolupráci. 
 
S pozdravem. 
 

  
 Mgr. Jan Benýšek 

ředitel odboru insolvenčního 
 a soudních znalců 
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